
CAP VERMELL 

25 
ANYS 

Capdepera i Cala Rajada - nQ 272 - any XXVI - gener 2006 



n° 272 
Obra Cultural Balear 

Capdepera 
I 

Cala Rajada 

Hem jèt aquest número: 
Joan Rai 

Pep Terrassa 
Jaume Fuster 
Paco Galiàn 

Llucià Rinyon 
Berta Liesegang 

Felip Esteva 
Miquel Piris 

Lluís Cerrada 
Ma Àngela Melis 

Joan Torres 
Sebastià Ferrer 

Pau Alemany 

Cap Vermell 
ofereix aquestes 

planes a qualsevulla 
que fengui res a dir 

Dipòsit legal 
1197/80 

Imprès a 
SIBA 

Santa Margalida 

Amb el suport 
de la Direcció 
General de 
Trànsit 

editorial 2 

PoRTALET 

Legislatura rere legislatura, assistim una mica astorats a la capacitat que 
tenen els polítics en general, i alguns en particular, per encolomar-nos programes 
d'actuació que ells i nosaltres sabem que no compliran. Aleshores, com que ja 
existeix aquesta mena de complicitat entre uns i altres, del que es tracta és de fer 
promeses electorals agosarades, des de la seguretat que ningú no demanarà 
comptes del grau d'observança que se'n faci. Ce11ament, n'hi ha que no prometen 
tant, a fi d'ajustar els incompliments al no res del seu programa, però són els menys. 

D'aquesta estafa consentida, en altres àmbits de la vida se'n diu mentir, i als 
mentiders reconeguts la gent els fa amples. Ningú va d'ells. En política, en canvi, 
ens en podem sortir amb algun eufemisme com ara "desviacions conjunturals dels 
plans d'actualització del programa" o de "reduccions puntuals dels índexs de 
coincidència amb l'estratègia d'actuació prevista". Dois, vaja. 

Seguint la tònica general, 1 'actual equip de govern de l'Ajuntament de 
Capdepera s'ha tirat a l'esquena el programa dels dos partits que l'integren, aquell 
que amb què ens enlluernaren el 2003 i que, evidentment, no duran a terme, ni prop 
fer-s'hi. A simple vista, com a grans línies d'actuació, podríem parlar cie la 
remodelació de l'escola de s'Alzinar (però aquest és un projecte de la Conselleria 
d'Educació, i no de 1 'Ajuntament), i podríem parlar de la piscina coberta (però 
aquest és un projecte de l'anterior legislatura que els actuals gestors s'han vist 
forçats a escometre). I poca cosa més, que nosaltres sapiguem. 

I, en voler, tomarem estar en dansa. El 2007 serà any electoral i els partits ja 
deuen haver posat els seus cervells més privilegiats a pensar, per veure qui la diu 
més grossa. La democràcia de baixa intensitat en què ens hem instal-lat té aquestes 
coses: els polítics poden mentir, nosaltres podem saber, i sabem, que menteixen, i no 
obstant això comportar-nos tots com si aquells programes fantàstics amb què vàrem 
ser seduïts s'haguessin materialitzat fins a la darrera lletra. Algunes vegades, una 
mica assaciats, segurament agrairíem, ni que fos per higiene mental, que els 
candidats a la cosa pública ens demostrassin una mica de respecte. La nostra 
autoestima hi sortiria guanyant molt, si no ens preguessin per beneits. 

********************* 

En un altre ordre de coses, i de passada, us volem recordar que "Cap 
Vermell" va complir, el passat mes de desembre, 25 anys d'existència. Un quart de 
segle, ja. Aquesta és una fita que vàrem celebrar, d'alguna manera, lliurant el nostre 
VI Premi Cap Vermell a l'associació Terra Roja. Aquí i ara, només volem agrair la 
fidelitat de la majoria dels nostres lectors, que ens han acompanyat sense defalliment 
al llarg de tot aquest temps. I també volem donar les gràcies a tots aquells que, en 
un o altre moment d'aquesta llarga singladura, hi ha posat les mans i han fet 
possible, amb la seva aportació, que alguna de les maltempsades que hem capejat no 
ens llançàs contra les roques. Ja veurem fins quant. 
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Any Mozart. 
Enguany se celebra el 250è aniversari del naixement 

dc Mozart. Amb aquest motiu, dia 27 de gener, els alumnes 
de l'Escola de Música i les intèrprets locals Ma Antònia 
Gomis i Bàrbara Femenies, dugueren a terme un interessant 
concert commemoratiu. A més d'una breu biografia del 
compositor, es pogueren escoltar algunes peces per a violí, 
piano, guitarra i conjunt instrumental. Els assistents, quasi 
tots alumnes de 1 'escola, reberen un record en acabar 
l'actuació. 

1RA'' 
CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Capdepera 
Plaça de la Constitució, 1 
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Estropeig 
L'agrupació del PSM de Capdepera ha tret al carrer el 

número 14 del seu butlletí Estropeig, Hi podem trobar una 
editorial que comenta les "primàries" d'aquest partit, per 
triar el candidat a les eleccions autonòmiques, elecció que 
va recaure en Mateu Crespí ; també hi podem llegir un 
article sobre el "tot inclòs" i un altre sobre les actuacions 
en el torrent de Canyamel. Per la seva banda, les joventuts 
del PSM han fet una crítica a les festes del municipi. 
Així mateix, pel que fa al PSM local, cal dir que dia 1 O de 
febrer , en assemblea extraordinària, fou tescollit Mateu 
Garau com a candidat la batiia per a les properes eleccions 
municipals del2007. 

Tu tries 
Sota aquest nom, els dissabtes, de les 19 a les 23 hores, 

el jo ves de Capdepera i Cala Rajada podran participar d'una 
sèrie d'activitats organitzades pel Centre Jove, en el 
poliesportiu municipal. La posada en escena i 1' organització 
la duu el grup Terra Roja. Cada quinze dies es proposen 
activitats variades de tipus esportiu i de temps lliure, a més 
de jocs de taula, música o tallers variats. No faltarà un 
stand informatiu d'activitats dirigides als joves, organitzades 
pel mateix Ajuntament o per altres institucions. 

Voltor 
Diumenge dia 12 de febrer, aparegué un exemplar de 

voltor negre, mort, a la platja de sa Mesquida. Un pic 
avisades les autoritats per part d'un particular que el trobà, 
els responsables del Centre de Recuperació d'Espècies i 
de la fundació Voltor Negre se'n feren. Es tractava d'un 
exemplar jove que, aparentment, va morir per enverinament, 
cosa que haurà de confirmar-se pel Centre Toxicològic de 
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Madrid, al qual es remeteren mostres 
analítiques. El responsable de 
projectes de la fundació Voltor Negre, 
Juan José Sanchez, explicà ahir la 
premsa que es tractava "d'un 
exemplar que es trobava en 
esplèndides condicions, d'entre cinc i 
vuit anys i amb una musculatura molt 
bona. Això és un cop dur i un fet molt 
greu. Cal tenir en compte el projecte 
de reintroducció que estam fent i això 
afecta també altres espècies com la 
milana o la moixeta voltonera". 

Premi 
La Confraria de Pescadors Verge 

del Carme de Cala Rajada rebé el 
passat diumenge dia 12 de febrer un 
dels premi Alzina que cada any atorga 
el GOB, en el transcurs d'un dinar que 
va tenir lloc a Santa Maria. Aquest 
premi, en contraposició al premi 
"Ciment", destaca les entitats o per
sones que lluiten pel manteniment dels 
valors naturals de les Illes Balears. La 
Confraria compartí el premi amb les 
plataformes anitautopistes de Mallor
ca, i es justifica per la seva tasca a 
favor de la creació de la reserva ma
rina del Llevant de Mallorca i per la 
col·laboració amb la plataforma pel 
tren de Llevant. Cal ressenyar que 
1' any passat la Confraria rebé el Premi 
Cap Vermell 

Grup excursionista 
A poc a poc, el grup excursionista 
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"Cranque reumàtiques" comença a financera o per mitjà d'una intervenció 
consolidar-se. Després de la pujada al del Govern de les Illes Balears. Cal 
Puig de la Victòria, de la sortida a recordar que, a altres pobles, el Govern 
l'avenc de Son Pou (Santa Maria), dia ha comprat edificis menys 
12 de febrer varen fer el barranc de emblemàtics que aquest de la Caixa. 
Biniaraix, entre 1' embassament de 
Cúber i Sóller. Aquesta darrera 
excursió resultà un èxit de participació, 
amb quasi quaranta caminaires, que 
gaudiren d'un dia excel·lent per unes 
de les zones més belles de Mallorca. 
Les properes sortides són a la Trapa 
(Andratx), al març, i al Teix, a l'abril. 

Per al mes de 
novembre hi ha 
prevista una 
sortida de cap 
de setmana 
amb estada al 
refugi dels 
Tossals Verds, 
i entre i entre, 
una sortida Rotondes 
cada mes. 

Obres 
Aquest mes 

ha estat tancat 
can Creu 
d'Inca, per re

formes que afecten especialment la 
teulada i la primera planta de l'edifici, 
per cert ben necessàries. Està previst 
que el proper més de març tomi a obrir
se com a sala d'exposicions. 

També ens hem de referir als 
jardins de l'antic edifici de la Caixa 
de Capdepera, la paret de contenció 
dels quals es trobava en estat ruïnós i 
representava un autèntic perill per als 
vianants. Ara 
han tirat aquest 
mur, a la costa de 
Can Capet, i se'n 
fa un de nou. Tot 
això mentre 
s'espera una 
solució definitiva 
per a aquest ca-

En el passat número fèiem una 
certa critica a 1' estat de les rotondes 
que hi ha en el poble. Després d'una 
inversió de devers 50.000 euros no 
pmkm dir que siguin d'allò més vistós. 
Malgrat tot, s'ha de dir que ara que el 
llaüt "Els quatre cantons" ha estat 
col·locat en la rotonda homònima, 
aquesta sembla un poc més 
endreçada. Qualque lector ens ha fet 
saber que anam errats amb 1' afirmació 
que les nostres rotondes són les més 
lletges de Mallorca i que per Montuïri 
i Algaida n'hi ha algunes de més kitch 
que les nostres, per més que també 
n'hi ha d'altres que ens donen amb 
una cullera. 

sal, que ben bé 
podria revetiir en 
el poble, ja fos 

Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,17 
Plaça des Pins. 

per acord directe Tel 971 563238 
amb 1' entitat L-------....;.;~...;..,;;;....;;.,.;...;..;;;.;..;;. ______ ___. 
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TEIATRU 
Es tanca un altre més en el teatre de Capdepera farcit de 

programació per a tots els gustos, en aquesta etapa del teatre del 
que no ens podem queixar precisament es de la falta de programació 
ja que cada mes trobam un ventall ample de possibilitats. 

Durant aquest mes de febrer s'hauran pogut veure gairebé sis 
espectacles diferents, produccions més i menys modestes i 
actuacions molt distintes. 

A principis de mes visitava el teatre La flauta magica emmarcada 
en els actes del 250 aniversari del naixement del seu autor, W. 
Amadeus Mozart, cantada en català en versió per a veus, flauta 
i piano a càrrec d'Euroclasics i en la que podíem trobar a la sopra
no gabellina Bàrbara Femenies, meravellosa com sempre, 
mostrant-nos la seva vertadera vocació. La versió d'Euroclassics 
representada en funció matinal per als alumnes del C.P. s'Alzinar, 
ens mostrava un compendi dels grans moments de la Flauta 
màgica, resolt en senzillesa i minimalisme escenogràfic, amb una 
petita presentació a l'inici de l'espectacle per imbuir els nins i 
nines en el context argumental de I' acció, i en un mon de fantasia 
i màgia, la qual cosa va fer que els infants que varen veure 
l'espectacle sortissin tots entusiasmats i intentant els cantussejos 
de I' àrea "la Reina de la nit" i impregnats d'òpera i de Mozart, tan 
fou així que aquest passat dilluns 20 de febrer la companyia va 
repetir funció a Capdepera per els alumnes de l'lES Capdepera. 
A la mateixa setmana el diumenge 5 de febrer, I' Associació Cultu
ral Cap Vermell, que celebra el seu 25 aniversari, lliurava en el 
Teatre de Capdepera el seu premi anual, en aquesta ocasió a 
l' Aswciació de Temps Lliure Terra Roja, pels seus 1 O anys de 
trajectòria en el camp de I' esplai i el temps lliure i com a hereva del 
25 anys del Grup d'Acampades i Excursions de Capdepera, en 
una festa carregada de nostàlgia amb exposició fotogràfica inclosa 
on es reflectien els 25 anys d'activitats al municipi, i que va comptar 
amb l'actuació musical de Xeramics. 

El divendres 11 de febrer va visitar el teatre I 'agrupació artísti
ca de I 'ONCE Illes Balears "Sa Boira" que va representar La Casa 
de Bemanrda Alba de Federico Garcia Lorca, amb una mòdica 
entrada de 5• que anava a benefici del viatge d'estudis dels 
alumnes de 4art d 'ESO de I 'lES de Capdepera. Un espectacle que 
a molts ens va deixar més que sorpresos en molts sentits. Sovint 
es pot pensar que quan una companyia amateur ens presenta un 
espectacle sortirem amb la sensació que ens ha mancat alguna 
cosa, o que no veurem la maduresa d'un espectacle professional, 
però la veritat es que en aquesta illa la fina línea divisòria que 

CLÍNICA 
DENTAL 

Fla.j a. el a. 
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separa els professionals dels no professionals son els impostos 
que aquests paguen, ni els talent, ni els assajos, ni la dedicació 
son exclusius d'uns o altres i en l'actualitat a Mallorca podem 
trobar mediocres i talents en els dos costats, ara que si un paga 
els seus impostos ... ja se sap. I en aquesta Bemarda Alba, duta 
a terme per una companyia no professional (crec que en el nostre 
context escau més aquest terme que el d'amateur) no li faltava 
practicament res. Els seus actors varen dur endavant un text de 
Lorca duu i complex amb una gran solidesa, molt destacables 
les interpretacions de Bemarda i La Poncia, interpretats pels 
actors i que aconseguien que se'ns oblidés el seu sexe per 
assistir a la lluita de dues dones per sobreviure al seu món. "Sa 
Boira" ens va donar a tots una lliçó no només de talents sinó de 
superació, ja que si apujar-se a un escenari sempre requereix 
algunes dosis de temeritat, fer-ho acompanyats d'una necessitat 
especial com la falta de visió, en molts dels intèrprets, és de 
valents de mena. Però el millor d'aquesta Casa de Bemarda 
Alba és que totes aquestes coses no importen, perquè 
simplement furant la funció se'ns oblida si son homes o dones 
o si els actors veuen o no per on van, simplement ens quedem 
en la bona funció que varen oferir-nos amb una escenografia 
eficaç i explicita, tota una xarxa que rodeja els actors com la que 
teixeix Bemarda al voltant de fes seves filles i interpretacions 
treballades i dignes. Si haguéssim de posar un petit però seria 
potser I' excés d'energia inicial, donat que I' obra de Lorca és un 
crescendo en l'espiral de tensió que implica la trama de la 
narració, potser s 'hagués agraït una mica de contenció al 
començament. En qualsevol ca "Sa Boira" és una companyia a 
la que avalen molts anys de trajectòria i gires per tot el territori 
nacional i que mereix un reconeixement a I' alçada dels seu treball. 

El diumenge dia 19la Coral S'Alzinar juntament amb la Coral 
Irineu Segarra de Palma van presentar-nos un molt bon concert 
que va aconseguir omplir pràcticament el teatre ( i això sempre 
és positiu), per posar un altre nola musicalljHla pwg1 awaciú de 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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febrer. tant els Entremeses de Cervantes com properes funcions que es 
El 18 de febrer la Companyia Rafel Oliver produccions va realitzaran al teatre de Capdepera, son estrenes professionals, la 

presentar-nos 1' estrena a Mallorca del seu darrer espectacle "En- qual cosa creim que atorga credibilitat a la programació i afavoreix 
tremeses" de Cervantes, on es podien veure El retablo de las que el públic de Capdepera pugui veure espectacles que d'altra 
Maravillas, La cu eva de Salamanca i Los Habladores, aquest manera potser no ens arribarien. Per altra banda val la pena visitar 
darrer el més destacable a nivell interpretatiu. La companyia que la nova plana web del teatre on trobareu tota la informació sobre 
ja ens te acostumats a la posada en escena dels grans clàssics, laprogramació,estrenesientrades:www.teatredecapdepera.com 
ens mostra aquesta vegada un text de Cervantes amb un nivell I en contra podríem parlar de 1' estat en que es troba el teatre, 
de complexitat tècnica considerable pels actors que varen reci- fustes que s'aixequen humitat, accessos impossibles i una acús
tar embarbussaments impossibles, aconseguint la complicitat del tica que deixa molt que desitjar, així que des d'aquí demanem als 
públic més difícil, els adolescents. La companyia va realitzar una responsables polítics que deixin de somiar amb la piscina del 
funció matinal per a 1 'lES Capdepera i una funció pel públic poliesportiu i es girin cap al teatre una estoneta. I ens acomiedem 
general. Aquestes Entremeses dirigits per Andreu Segura fins al més que ve amb la programació de març 
aconsegueixen el doble joc ideal, mantenir-se fidels a l'esperit r----....;;. ____ ....;.....;;._ ___________ _ 

cervantí i rompre motlles amb la posada en escena, apropant-se PROGRAMACIÓ 
al públic més jove i crític, que en un primer moment podem pen-
sar que res tenen a dir ni a entendre dels Entremeses de Cervantes MARÇ 
i que potser els sonen llunyans i estantissos, però si creim en el 
tòpic de que els grans clàssics sempre son vigents, entendrem 
perquè aquests Entremeses varen funcionar també i varen agra
dar al públic de l'lES Capdepera. Un senzill llençol fa de parapet 
per mostrar i amagar a la vegada, l'escenificació en rap musical 
d'alguns fragments de 1' obra, el text magníficament recitat i resolt 
pels actors, i l'atreviment de jugar amb el text de Cervantes fan 
que l'espectacle faci l'ullet al públic en general però que posi a la 
butxaca al públic més jove que sovint acudeix a veure l'espectacle 
dins l'horari lectiu. 

I per acabar el més les funcions de Grease, el Festival dels 
alumnes de 4art d'ESO, que duen assajant els darrers mesos en 
el teatre de Capdepera amb moltes ganes i voluntat, i l'entrada 
del qual anirà a benefici dels seu viatge d'estudis. 

A f11vnr rl~ls rl11rr~rs espec:tac:les programats hem de dir que 

PASTISSERIA 

carrer major, 49 - tel. 971-56 41 91 
CAPDEPERA - MALLORCA 

SA BOTIGUETA 
carrer ciutat,38 
Can Jeroniet 

Productes ecològics 

fruites i verdures fresques. 
pa, cereals, mel, ous, iogurt, 
llet, fruits secs ... 

productes mallorquins 

setmanalment et duim a ca 
teva la fruita i verdura de 
temporada. 

laforma't al telf.: 971 819 480 

Capd era 

D'aquestproperaprogrnmaciópelmesdelaprimaveradestacaremcomamolt 
recomanablesl'obm;H2odelaCorn¡lll1yiavalencianal.aDependentselt:X:cionadapel 
Projecte Alcover i l'estrena a Mallorca de Bali de la Companyia Res de Res & En 
Blanc del director i dramaturg Biel Jordà, i per veure coses fetes a la comarca la 
taquillera producció del teatre d'Artà pera tots els publics, Tarzan, un producte digne 
i a la que alabem la decisió de posaren marxa un musical, però només això. 

Dissabte dia 4 a les 18.00h. 
Teatre d'Artà presenta "Tarzan, el musical, 
Direcció Rafel Brunet. 

A través de la figura del conegudíssim personatge creat per 
E.R. Burroughs l'any 1929, aquest musical ens transporta a un 
món màgic i combina números de circ amb cançons en directe. 

Dimecres dia 8 a les 20,30 h. MOSTRA INTERNA
CIONAL DE GLOSADORS 
Amb un combat de picat mallorquí, l'actuació dels palladores 
d'Argentina i l'actuació dels cantadors d'Eivissa. 
Ho organitza: Associació Canonge de Santa Cirga 

Divendres dia JO a les 21.00h. 
La dependent presenta H20 
Direcció: Pep Cortés 
Seleccionada al Projecte Alcover 2005 (València) 
Què és H20? H20 és aigua. Així que, com a homenatge a 1' aigua, 
LA DEPENDENT s'embarca en una nova aventura, disposta a 
nedar, si fa falta, en aigües tèrboles. 

Divendres dia 24 a les 21.00/t. CRAN ESTRENA 
Res de res & En Blanc presenta Ball 
Direcció: Biel Jordà Actors: Lydia Sanchez, Joan Manel Vade li i 
Pau Bachero, 

En acabar es celebrarà els 5è aniversari del TEATRE DE 
CAPDEPERA 

Dia 26 a les 18. 00 h. 
CONCERTDESETMANASANTA 
A càrrec de la Coral Joia de l'església evangèlica de Palma 
Interpretaran obres religioses de Bach, Mozart, Haendel 
i altres compositors 

I ja ho sabeu aneu al teatre! 
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1956, any de la neu 
Enguany fa 50 anys de la nevada més gran que 

se'n recorda a Capdepera, i que afectà a tota Mallor
ca. Dia 2 de febrer caigué una nevada que cobrí els 
camps i carrers, amb un mantell de quasi un metre. 
Molt recorden encara aquell esdeveniment que va 
suposar un gran entrebanc per a una zona, com la 
nostra, no preparada per a nevades d'aquesta 
intensitat. 

Vos oferim aquestes imatges de l'arxiu de Sebastià 
Maleter, tot un testimoni gràfic. 

DALT, CARRER DE 

CALA RAJADA. 

SOBRE AQUESTES 

LÍNIES PLA ÇA DE 

L'ORIENT. 

AL COSTAT VISTA DE 

CAPDEPERA AMB EL 

CASTELL AL FONS. 
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SA TORRE CEGA, CALA RAJADA 

" 1, 

MoLL DE CALA RAJADA 

SaSettaUa 
Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 

CI Magallanes, 22 (davant Correus) 

fruites ~ verdu.res Tel. 971819203 Cala Rajada I 
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VI PREMI CAP VERMELL A Terra Roja 

Per sisena vegada, la nostra 
associació cultural va lliurar el seu premi anual 
que, en aquesta ocasió, va anar a mans de 
l'Associació "Terra Roja", com ja havíem 
anunciat. L'acte comptà amb la presència d'un 
públic nombrosíssim, que desbordà 
l'aforament del Teatre Municipal, com a 
revalidació del guardó i com a suport explícit 
i concret al grup guardonat. 

Actuaren de mestres de cerimònies 
Maria Vives i Lluís Cerrada, que procuraren 
conduir I' acte amb agilitat i fluïdesa, tot i haver 
de salvar algun moment difícil, derivat de les 
males passades que la informàtica és capaç 
de procurar quan no en fas compte. Creim 
que els presentadors se'n varen sortir amb 
nota. 

La primera sorpresa de la vetlada fou 
la presència no anunciada del grup musical 
"Xeramics", que hi posà el bon gust i la qualitat que aquesta 
formació atresora. Les dues intervencions, una per a introduir 
l'acte i l'altra en un moment en què la seva presència damunt 
l'escenari salvà els organitzadors d'una situació embarassadora 
i plena de nervis, constituïren una aportació impagable que 
nosaltres els volem reconèixer amb veu alta. Gràcies, "Xeramics", 
de tot cor! 

I ja posats a agrair coses, un any més hem de citar la 
col·laboració valuosíssima, per la qualitat artística del conjunt, a 
Gustavo com a dissenyador i al taller "Art en Joies", de la família 
Fuster Gallego, com a realitzador de la idea. Gràcies a ells el Premi 
Cap Vermell pren cos en forma d'unajoia única en cada cas, una 
peça irrepetible de la qual ens sentim legítimament orgullosos. 
Enguany, a més, s'ha sumat a la nòmina de realitzadors el taller 
"Racó del restaurador", del carrer Roses, del qual, i de mans de 
S uso i David, ha sortit la peana que serveix de base i suport, i que 
constitueix I' element imprescindible per a completar un conjunt 
magnífic. A tots ells, coHaboradors generosos amb la causa del 
Premi Cap Vermell, el nostre agraïment més sincer, des deia 
confiança de poder comptar amb tots ells en futures edicions. 

I, com no, tot el nostre reconeixement per a S uso Reixach 
i Xisco Campins, els autors del muntatge audiovisual, cada any 
més sofisticat i complet, que ens va servir per a iHustrar fidelment 

la festa. El testimoni gravat de Biel Pérez, Tomeu 
Català, Antoni Riutort, Antoni Garau, Joan Flaquer, 
Joan Serra, Antoni Perelló, Maria del Carme Fuster, 
Joana Terrassa, i d'alguns membres de "Terra Roja", 
conformaren una nota plena de records i d'emoció. 
Els problemes sorgits en el moment previst per a la 
projecció posaren a prova la capacitat de manio
bra de Suso i Xisco i, finalment, no sense nirvis i 
amb una petita alteració en l'ordre previst en el 
guió, es va poder oferir al públic assistent el resultat 
d'un treball que havia suposat moltes hores 
d'esforç. En aquest apartat també volem agrair les 
retxes de suport que ens va fer arribar Andreu 
Genovart i que foren llegides per Maria Vives. 

La presència del regidor de Cultura, Mateu 
Melis, i del batle, Joan Ferrer, donaren fe de la 
voluntat de Cap Vermell de conferir un rang 
institucional al premi, i, d'altra banda, suposà un 

any més el reconeixement de les institucions polítiques a una 
festa que vol ser de tots, per sobre de partidismes i d'ideologies. 
El batle ens va adreçar unes paraules que venien a corroborar 
això que acabam de dir. 

El premi el va lliurar, com sempre, Pep Terrassa, el nostre 
president, i el recolliren David Flaquer, en representacó de "Terra 
Roja", i Xisco Campins, en representació de la gent que, en els 
quinze anys precedents a la creaeió d'aqllest gmp, va ser eapaç 
d'obrir el camí que avui tresquen amb petjada segura els 
destinataris del nostre premi. 

I encara, tot i que pugui semblar molt més prosaic, hem 
de retre un modest homenatge a una altra coHaboracó de relleu: 
la del xefFelip Esteva, qui va saber, un altre any, dotar el refrigeri 
que oferírem a tots els convidats d'un gran nivell culinari i d'un 
bon gust que podem qualificar d'artístic. Poder posar el 
contrapunt gastronòmic adequat ajuda notablement a arrodonir 

I' èxit de tota festa. I 
aquest va ser el cas. 

Com a conclusió, 
creim que es pot dir 
ben fort que la festa 
de lliurament del VI 
Premi Cap Vermell va 
ser un èxit rotund, en 
tots els sentits. Molt 
especialment perquè 
"Terra Roja", digne 
destinatari del guar
dó, i tot el públic 
assistent, així ho 
feren possible. 

Serà fins l'any que 
ve, si no hi ha res de 
nou. 



comunicats 

PER QUÉ CAPDEPERA ES QUEDA SENSE 
DOBLERS PER A ARREGLAR CAMINS 

RURALS? 

UCAP-UM denúncia la passivitat de l'equip de govern 
de Capdepera (PP-EsGrup) davant la convocatòria de 
la Conselleria d'Agricultura i Pesca del Govern de les 
Illes Balears d'ajuts i subvencions a Ajuntaments per a 
1 'asfalt i acondicionament de camins rurals de titularitat 
pública. 

Sorprèn que l'Ajuntament de Capdepera sigui un dels 
pocs pobles de Mallorca que no hagi sol·licitat al Govern 
aquesta ajuda, ja que són molts els camins rurals del 
municipi que necessiten ser asfaltats o reacondicionats, 
ajudant així a millorar la imatge del municipi tant als 
que hi vivim com als que ens visiten. Sorprèn que davant 
unes subvencions que podrien ser molt positives pel 
poble, 1 'Ajuntament actual no demani doblers per poder 
arreglar els camins de fora vila, alguns dels quals estan 
en molt males condicions. 

Alternativa Esquerra Unida-Els Verds 

Ha visitat la vira turística de FITUR i ha 
distribuït fulletons contra la política am

biental del govern de les Illes Balears 
amb el lema 

"Protecció ambiental = futur per al turisme" 

Una representació d'Alternativa. Esquerra Uni
da-Els Verds ha visitat avui dematí la fira turística 
de FITUR que s'ha celebrat durant tota aquesta 
setmana a Madrid per a reivindicar que el futur del 
turisme a les Illes Balears passa necessàriament pér 
a una major protecció ambiental i territorial. 

Aquesta reivindicació duta a terme per la formació 
roig i verda ha consistit en repartir un fulletó 
explicatiu de quina és la vertadera política ambien
tal del govern presidit per Jaume Matas i que aquesta 
política depredadora del territori i del medi ambient 
és totalment nefasta pel futur del turisme a les 
Balears. 

Per a Alternativa. Esquerra Unida-Els Verds el 
futur del turisme a les nostre illes exigeix un canvi. 
El turisme és la principal font qe riquesa de les Illes 
Balears. Un entorn ben conservat és la millor garantia 
que ho continuarà essent en el futur. Per aquest motiu 
la política del govern autonòmic constitueix una greu 
amenaça per al futur del turisme. 
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S 'han destinat 7' 4 milions d' euros a un total de 153 
camins de l'illa de Mallorca. El Govern asfaltarà o 
acondicionarà un total de 231 '12 km de camins rurals 
arrel de tota l'illa PERÒ NO A CAPDEPERA. Poble~ 
veïns com Artà, Sant Llorenç o Son Servera rebran un 
total de 630.000 euros amb aquesta convocatòria, mentre 
que el nostre municipi no rebrà ni un euro. Capdepera 
serà un dels pocs Ajuntaments de Mallorca que per la 
falta d'interès de l'equip de govern es quedarà sense 
subvenció. 

Aquest és un fet molt greu que ens demostra la man
ca dïl·lusió i de capacitat de gestió de l'actual equip de 
govern del nostre poble, motiu pel qual UCAP-UM no 
vol consentir que es perdin pel camí els doblers que ens 
pertanyen i que són tan necessaris, sobretot si això és 
degut a la passivitat dels nostres regidors i de la seva 
poca preocupació respecte als problemes de tots els 
gabellins i gabellines. 

GRUP MUNICIPAL UCAP-UM 
www. un i o-mallorquina. com/ capdepera 

En els darrers anys la protecció d'espais naturals 
ha patit un gran retrocés a les Balears, amb parcs 
naturals que han estat retallats dràsticament. El 
procés d'urbanització continua imparable, els nous 
projectes d'autopistes deixen les nostres illes 
irreconeixibles. A més, 1 'actual model turístic té 
importants impactes negatius per a la població local: 
una creixent desigualtat, serveis públics pobres, 
precarietat laboral, camins públics tancats i pèrdua 
de qualitat de vida. 

En la informació que s 'ha distribuït, s 'ha destacat 
el retall de parcs naturals com a mostra més clara 
d'una política ambiental que atempta contra el nostre 
futur turístic. Tant els fulletons com el cartell usat 
per a 1 'acció destacaven el retall dràstic del Parc de 
Llevant, creat pel Pacte de Progrés el 2002 amb 
21.507, i retallat pel Govern Matas mitjançant la 
porta antidemocràtica de la Llei de Pressuposts, i 
reduït a 1.569 hectàrees. 

Per això des d'Alternativa. Esquerra Unida-Els 
Verds pensam que cal un canvi de 1' actual model 
turístic i que el futur de la major indústria econòmica 
de la nostra Comunitat Autònoma passa per a un 
major protecció ambiental. Aquesta reivindicació ha 
coincidit a Madrid amb una representació de les 
Plataformes Anti-autovia d'Eivissa que han 
denunciat la gran depredació del territori que 
suposarà per a l'illa Pitiusa el desenvolupament dels 
projectes viaris del govern. 



capdepera, fa 20 anys 

Fa 20 anys, 

deia ... 
No 61, gener 1986 

En portada, un magnífic dibuix de Joan Rai ens advertia de la 
imminència de la z• Rua Gabellina, que . 
s'havia de celebrar dia 7 de febrer. 

Portalet 
Europa? Quina Europa?, ens 

demanàvem fa vint anys. I a propòsit de la 
construcció d'una comunitat no solament 
econòmica, sinó també política, ens fèiem :;::;:: 
aquesta reflexió: De la interacció entre ;:~:;:,: 

distintes comunitats neix el tarannà tolerant -~ 
-~ i pactista que dóna suport psicològic a la '--~ 

democràcia política, sistema organitzatiu que 
enriqueix la societat i els individus que la :;;";" 
componen, en permetre la diversitat ~~

ideològica i política i la probabilitat de con- ::.= 
vertir les idees en realitat. L'enriquiment cul
tural, fonament de la convivència política i el 
benestar econòmic, es dóna per la 
contraposició d'idees i parers". Es tracta 
d'una reflexió que ens sembla que no ha 
perdut gens de vigència i que no sols és apli
cable a Europa sinó al cas concret de l'Estat espanyol. 

Plaça des Sitjar 
-Homenatge. El varen retre a l'amo en Miquel Flaquer "Coix", 

el passat dia 4. Foren la Banda de Música i la coral S'Alzinar els que 
li oferiren un concert i li entregaren un record commemoratiu, com 
a reconeixement a tota una vida dedicada a la música. 

-Pareix que l'Ajuntament vol gastar un caramull de doblers per 
tal e reordenar la plaça dels pins. 

-Per ca nostra no ha estat una excepció quant a la 

CAFETERIA 
Cala Rajada 
CB 

carrer 11Agulla,26. Cala Rajada 
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confusió que ha suposat l'entrada en vigor de l'IVA. Per cada 

un que sap de què va la cosa, nou no en tenen ni idea. 
-Després de l'escissió que es produí l'any passat en el si de 

la comissió organitzadora de les festa dels Reis, es podia pensar 

que això hagués fet refredar les coses. Per sort no ha estat així i 
la festa va sortir tan lluïda com sempre. 

- Sant Antoni. Els focs més animats que ma. La colcada de 

Capdepera, amenaçant pluja, dallò més vistós, amb carrosses 

de molt bon gust. Igualment a Cala Rajada. 

Entrevistes 
L'entrevista del gener de 1986 va ser doble. 

D'una banda, MARGALIDA PONS, una poetessa ma

llorquina que acabava de guanyar del Premi 

Salvador Espriu, qui ens deia això: A nivell 

general, probablement la poesia no serveix 

per res, però a nivell personal a mi em 

serveix de molt. Crec que la poesia és una 
. eina de coneixement ( ... ) La poesia ve a ser 

una mena de finestra oberta des d'on es 

veu un paisatge distint. 
D'altra banda, BARTOMEU 

GARAU "BOMBU", membre del Grup 

Ecologista, i a propòsit de la possible creació 
d'una delegació local del GOB, ens deia: Sí, 

s'està intentant. Es necessita un mínim de 

quinze membres, però ja són molt més els 

interessats ( ... ) això no suposaria la 

ÒeRaparició del Grup Ecoloc;iRta local, el 
qual és conegut i reconegut fora de 

Capdepera, i que continuaria duent a terme 
accions locals concretes. 

Altres seccions 
-Cartes a "Cap Vermell" 

-Per què? C.V 

-Dècimes afuades. Es Pastor de Son Perdiu 

-Agenda de la Vila. C.V 
-Informe: La problemàtica de l'aigua dins el municipi de 

Capdepera. III-Unes observacions geològiques. Pep Terrassa 
-Els pensadors: Friedrich Nietzche. Toni Riutort 
-Darrere els Pirineus. Esbós històric de la Comunitat Euro-

pea (2). Llucià Sirer 
-El calcetí d'un savi. Erep 

-Radiografia a Cala Rajada: El passeig marítim. Joan Pujades 
-Les obres d'acondicionament de la Casa del Governador. 

Pep Terrassa 
-Resum 1985 (articles i entrevistes publicats a "Cap Vermell") 

-Des del Castel amb amor. Cap Roig 

-Esports. C.V. 



informació local 

gener 2006 

Nats 

Agenda de la 
vila 

Dia 5, YasmineAracil Wiskow de Ricardo iAnke 
Dia 1 O, Aina Alzamora Llabata de António i Elionor 
Dia 11, Sara Oliveros Gonzalez de José António i Sónia 
Dia 12, Neus Garau Nebot de Pedro i Bàrbara Maria 
Dia 14, Alejandro Rodríguez Gómez de Francisco i Josefa 
Dia 15, Rubén Quiles Parra de Arthus i Amanda 
Dia 17, Daniel Servera Godoy de Rafael i Manuela 
Dia 18, Ainhoa Navarro Vascones de António i Rosa Piedad 
Dia 20, Yunus Huseyin Tatargar Schwital de Huseyin i Anja 
Dia 23, Marta Moreno Hemandez de António Francisco i 
Beatriz 
Dia 31 Carme Triay Fuster de David i Margalida 
Dia 31, Elena Ballinas Rayas de daniel i Maria Antónia 

Finats 
Dià 12, António Rotger Solivellas (1.914) 
Dia 17, WemerHortsNoske(1952) 
Dia 20, Ana Siquier Martorell (1.914) 

Noces 
Dia 13, Guy Louis Valere Joseph Derynak i Isabel Maria 
March Duran 

----T.E.G. S.L. 
(TECNOLOGIES ELÈCTRIQUES GABAUINES) 

100 '4 GABAUINS 

INSTAL.LACIONS I REPARACIONS 
ELÈCTRIQUES 

CI. L'Agulla, 14- Tel. i Fax : 56 39 27 - CALA RATJADA 

OFICINA I TALLER: 
CI. Ferrers (Polígon Capdepera)- Tel. i Fax : 56 42 53 
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Sant Antoni 
Amb un programa molt semblant a l'any passat, les 

festes de Sant Antoni i Sant Sebastià tornaren a omplir els 
carrers de gent. Les captes comptarem amb una molt 
nombrosa participació popular, i també es notà un increment 
en el nombre de carrosses de les beneïdes, i una molt bona 
animació en els foguerons. No faltaren els dimonis i els 
seus balls, recolzats per una Obreria que, ara sí, sembla 
seguir un rumb coherent. La festa va per bon camí, i a la 
gent li agrada així. 

De 1' argument d 'enguany, reproduïm les gloses que 
Jaume Fuster dedica a Cap Vermell 

Es "Cap Vermell" ha complert 
vint-i-cinc anys d'existència, 
són cinc lustres de presència 
entre no/tros, i és ben cert 
que, de sa llengua, li ha obert 
a molta gent sa consciència 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

' ARTA 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

LA PALMERA (III) 
Els preparatius 

(XLIII) 

Aprincipis de 1899 ja hi havia malestar i 
preocupació entre la majoria dels ga
bellins per la perllongada i intensa crisi 

econòmica. A més, la confiança dipositada en l'obra de 
palma s'estava perdent, perquè els guanys eren de 
cada any més esquifits. Aleshores, en el més de febrer 
15 joves republicans fundaren la unió cooperativa La 
Protectora, però no comptaren amb el suport social, i un 
any més tard abandonaren el projecte. 

Aleshores sorgí la figura d'Antoni Vaquer Moll 
de s'Heretat (1859-1928). Malgrat els seus orígens 
pagesos havia entrat dins el món del comerç i de la 
política gràcies al seu casament, l'any 1886, amb 
Antònia Ferrer Melis, neboda d'Antoni Ferrer Pellicar 
Gafeta. Com a representant dels liberals locals havia 
format part de la Junta Directiva Provincial del partit que 

Tres mesos després 
es desfeia la societat 
"La Palmera" . Joan 
Vaquer era cosí del 
gerent i fundador de 
l'esmentada societat. 

dirigia Antoni Maura. Gràcies a aquestes activitats polí
tiques durant la dècada dels noranta entrà en contacte 
amb els principals homes de negocis illencs -en aquells 
anys era un home ben informat i relacionat-. 

Una vegada que Antoni Vaquer decidí treballar 
per una alternativa comercial a la dels traginers locals 
donà a conèixer al públic, el 20 de juny de 1899, el 
reglament del que havia de ser la societat cooperativa 
La Palmera. Aquesta data assenyala l'inici dels 
preparatius d'aquella formidable aventura comercial 
que havia de transformar el poble; el reglament seria 
utilitzat com a carta de presentació d'un projecte seriós 
i factible. Antoni preveia una societat de base popular, 
és a dir, amb accions que estassin a l'abast de tothom, 
i les valorava a 5 pessetes cadascuna, les quals dona
rien un interès anual del 6%, un punt superior al que 
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Casal d'Antoni Ferrer Palllcer "Coleta", el president de la societat. 

demanaven els prestamistes d'aquell moment. 
Aquestes c:~r.r.inn~ ~'hAviP.n cie pagar en efectiu. perquè 
l'objectiu era aconseguir un capital inicial de 50.000 
pessetes. El primer domicili de la societat va esser la 
casa número 76 del carrer de Palma. 

Els promotors d'aquest projecte empresarial, 
iniciadors segons el reglament, foren Antoni Vaquer 
Moll, Antoni Ferrer Pellicer i Agustí Garau. Antoni Ferrer 
Gafeta (1826-1921) era mestre d'escola jubilat, cap dels 
liberals i màxim contribuent per béns mobles i im
mobles; Agustí Garau seria un home de confiança 
d'Antoni Vaquer, que a més gaudiria de prestigi i 
influència dins un sector de la població que podria fer 
costat a dit projecte. Encara que no consti el seu llinatge 
entenc que aquest personatge hauria de ser n'Agustí 
Garau Verger, el qual entre l'u de juliol de 1897 i l'agost 
de 1899 formà part del govern municipal conservador. 
El seu germà Sebastià va pertànyer a l'església 
evangèlica i fou qui sol·licità a l'ajuntament, el 16 de 
desembre de 1879, la creació del cementiri civil per 
poder-hi enterrar el seu nadó. Un altre germà era Joan, 
també evangèlic. Ambdós donaven suport als republi
cans. 

Amb els suport d'aquests dos personatges 
Antoni Vaquer es llença a explicar el seu projecte per 
cafès i casínus, carrers i places, públicament i privada
ment. Aquesta tasca durà mesos, perquè a l'hora de 

13 

concretar el · projecte 
els seus partidaris no 
es decidien a comprar 
accions. En aquella 
campanya s'utilitzaren 
els mitjans propagan
dístics propis del 
segle XIX: mítings, 
reunions, acalorades 
discussions entre fer
vorosos partidaris i 
tossuts detractors; les 
emocions exaltades 
eren les que arros
segaven aquells des
informats ciutadans. 
Antoni també mantin
gué reunions amb els 
grans propietaris de 
terres, perquè la políti
ca agressiva dels co
merciants, dirigida per 
Bartomeu Servera Gili 
Pírícus (1858-1929) 
els arraconava i im

posava els preus als productes que ells podien oferir: 
blat i oli, la qual cosa provocava malestar entre la gran 
propietat local. 

Entre els petits propietaris i jornalers n'hi havia 
molts que havien comprat terrenys a Son Barbassa i a 
Son Jaumell i havien de seguir pagant les quotes anu
als, fet que complicava encara més el dia a dia. 

La capacitat de convicció d'Antoni Vaquer i la 
persistència de la crisi feren que, lentament, la gent es 
decantàs per la proposta de fundar la societat la 
Palmera. A la segona meitat de l'any 1900 s'hi 
adheriren els membres del casino republicà, els joves 
de la cooperativa La Protectora, els pagesos de la 
societat agrícola La Aurora i pescadors. 

Després començaria el degoteig de petits propie
taris que, empesos per la voluntat i necessitat de man
tenir i millorar el patrimoni i fer front a la crisi veren una 
sortida, malgrat les incerteses, en el projecte de La 
Palmera. 

La penúltima passa la donaren els petits comer
ciants una vegada desencantats amb la política dels 
principals traginers, els quals progressivament monopo
litzaven i aclaparaven la competència del comerç. El 31 
de desembre de 1900 quatre comerciants feien cessió 
de matrícula del seu negoci a favor de La Palmera, que 
assumia el pagament de la contribució industrial dels 
seus associats, que s'apujava a 128'66 pessetes. Per 
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Casal de Llorenç Caldentey Gili "Creu", el priment gerent de la societat. 

tant, el primer de gener de 1901, inici de l'any eco
nòmic, La Palmera ho tenia quasi tot a punt. Aquells 
dies les mercaderies foren traslladades als nous locals 
assignats sense deixar de banda l'activitat comercial. 
Els comerciants que traspassaren el negoci foren: 

-Joan Flaquer Sanxo, traginer, que pagava la 
quota de contribució industrial des de 1896, que 
aleshores era de 35'74 pessetes/any. Tenia el maga
tzem al carrer de Palma número 24. 

-Llorenç Caldentey Gili Creu, traginer. El pare, 
Antoni, era natural d'Inca, s'instal·là a Capdepera 
entorn a 1840; era comerciant de tota la vida i es dedicà 
a exportar obra de palma important productes molt 
diversos. L'any 1870 ja havien comprat el casal conegut 
per Ca'n Creu d'Inca, on residien els fills Llorenç i 
Miquel amb les seves famílies. En Llorenç heretà el 
negoci del pare; l'any 1882 ja pagava contribució com a 
traginer. Tenia el magatzem al carrer de Palma número 
67. Pagava una contribució industrial de 35'74 pes
setes. 

-Antoni Fuster Forteza, comerciant d'oli, vinagre i 
sabó. Tenia la tenda al carrer Nou número 1, cantonada 
amb el carrer del Port. La contribució era de 28'59 pes
setes. 

-Josep Aguiló Aguiló, tenia oberta una tenda de 
queviures. També pagava 28'59 pessetes de contribu
ció. 

L'u de gener de 1901 la seu de la societat La 
Palmera ja s'ubicava a la casa número 8 del carrer de 
la Creu. 
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Segons Antoni Josep 
Massanet, primer secretari 
de la junta directiva de La 
Palmera, una vegada que 
Antoni Vaquer s'obses-

~~Dllhl sionava amb una idea era 
incansable. De fet, els 
preparatius per engegar el 
projecte es perllongaren 
durant més de 18 mesos, 
treballant amb fermesa 
contra la incomprensió i 
els contratemps. Aquest 
període de reflexió li per
meté arrodonir i millorar el 
projecte inicial. El fet de 
traslladar la seu del carrer 
de Palma número 76 al 
carrer de la Creu demostra 

---.-....-.... __ --=-_ ...... una modificació del pro-
jecte. Els preparatius ini
cials eren els idonis per 

realitzar el comerç bàsicament per terra i dirigir-lo cap a 
Ciutat. El trasllat del magatzem a Vila- nova facilitava la 
realització del comerç per via marítima. 

L'any 1889, deu anys abans, en Bartomeu Servera 
Massanet Piricus iniciava la construcció del seu maga
tzem al carrer Ponent, és a dir, a Vila-roja. En pocs anys 
Cala Rajada es consolidà com a nucli urbà i com a port. 
Durant la dècada dels noranta aconseguí una duana de 
quarta classe, però després li llevaren el permís. El 22 
de gener de 1899 la corporació municipal sol·licitava al 
Ministre d'Hisenda que novament permetés als vaixells 
de cabotatge que arribessin al port de Cala Rajada per 
carregar llenya, fusta, escorça de pi i alzina, carbó 
vegetal, obra de palma i altres productes de la comar
ca. També sol·licitaven que concedís a dits vaixells la 
facultat de dirigir-se des de Cala Rajada a qualsevol 
punt de la costa espanyola. Dia 6 d'agost reberen una 
comunicació del Ministre d'Hisenda amb una resolució 
favorable a les peticions realitzades en el mes de gener. 
Aquest fet fou important pel desenvolupament del co
merç local, perquè a partir de llavors pogueren tenir 
barca pròpia i no dependre d'intermediaris, una millora 
que La Palmera no desaprofità. 

En el mes de gener de 1901 començava la coopera
tiva de La Palmera a realitzar operacions comercials 
com a tal quan encara hi havia sense resoldre el tema 
del finançament. En el moment de passar del compro
mís verbal a fer efectives les aportacions monetàries la 
gent vacil·lava i no responia. Havia arribat el moment de 
prendre mesures perquè no es podia tornar arrere ni 



Història 

N.1.274.17i 
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Permís de reforma de la casa del carrer Fondo, número 19, sol·licitat per 
Antoni Vaquer, on lli va viure des del c.asament amb Antònia Ferrer Melis 
"Cofeta" fins a la seva mort. 
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fou un dels signants del reglament de dita coop
erativa i Llorenç Caldentey Gili en fou el primer 
gerent. Aquests canvis són bastant represen
tatius de la transformació política que produí a 
Capdepera el naixement de La Palmera. 
Els dos grans protagonistes d'aquella lluita políti
ca, econòmica i social eren en Bartomeu Servera 
Gili Piricus (1858-1929) i Antoni Vaquer Moll de 
s'Heretat (1859-1928), els quals presenten unes 
característiques molt consemblants: 

-Formen part d'una mateixa generació; és a 
dir, visqueren un mateixos esdeveniments 
socials i anaren a la mateixa escola. 

-Tenien el suport dels dos homes més rics 
del poble: el primer, del seu pare; i el segon, 
d'Antoni Ferrer Cofeta. 

-Eren els caps dels principals partits polítics 
locals: el conservador i el liberal. 

-Eren ambiciosos i intel·ligents aconseguint 
importants èxits comercials partint de planteja
ments econòmics ben diferents. 

-Finaren amb pocs mesos de diferència 
desprès que la deessa fortuna els hagués donat 
l'esquena. 

AfJIIAII !JAnAr riA 1 !101 r.nmenç;w~ I~ rliJrR lliJi
ta de La Palmera per controlar i dirigir el comerç 
local de l'obra de pauma. 

JOSEP TERRASSA 

esperar més. Aleshores, Antoni Vaquer cercà el suport 
dels seus associats més rics. Una vetllada reuní una 
vintena d'homes amb solvència econòmica i aconseguí 
que signessin deu pagarés de 5.000 pessetes cadas
cun que lliuraren a La Palmera. Amb aquests document 
i una segona firma d'Antoni Ferrer Pellicer el banc de 
Crèdit Balear posà a disposició de la Palmera les 
50.000 pessetes que necessitava per arrancar el pro
jecte. BIBLIOGRAFIA. 

Aquella lluita social i econòmica va tenir la seva 
repercussió política. Llavors el consistori garbellí estava 
format pel batle i vuit regidors. Els membres de 
l'Ajuntament, constituït l'any 1897, eren tots conser
vadors. Malgrat tot foren acusats pel vicari Salvador 
Oliver de fer-se amb els vots dels republicans a canvi 
d'autoritzar l'obertura de la capella evangèlica. 

A les properes eleccions municipals, estiu de 1899, 
els conservadors seguiren copant totes les regidories. 
Era una candidatura molt renovada perquè únicament 
repetien tres regidors: en Pere Ginard Ferrer Pebre, 
traginer; Joan Massanet Servera, germà den Piricus; i 
Miquel Alzina Cirer. L'anterior batle, Antoni Fuster 
Forteza, a finals de 1899 traspassaria el seu comerç a 
favor de La Palmera; l'ex-regidor Agustí Garau Verger 

Reglaments de la societats cooperatives La Protectora i La 
Palmera 

Dades de contribució industrial de l'Arxiu Municipal. 

Dades biogràfiques obtingudes de l'Arxiu del Jutjat Municipal. 

Massanet Amengual, Antoni Josep. Llibre pendent de publi-
cació sobre la història de Capdepera en el segle XIX i primer terç de 
segle XX. 

Llibre d'actes. Any 1899 
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"Cap Vermell" ja té vint-i-cinc anys, i jo tenc vint-i-cinc anys 
més que quan va néixer "Cap Vermell". Ara mateix em mir aquest 
rosari d'anys amb la sorpresa de qui, de sobte, es conscient d'haver 
deixat al darrere un llarg camí que ha transitant sense adonar-se'n. 
Els dies i els mesos s 'han fus en una quasi absoluta irrecuperabilitat, 
records enllà. Com és possible que hagin passat vint-i-cinc anys 
des que ens hi posàrem? 

No, no passeu pena, que no em posaré a contar
vos historietes d'aquest quart de segle de la nostra 
publicació, entre d'altres coses perquè la vida de "Cap 
Vermell" no és tan engrescadora que ho pagui. La 
nostra ha estat, més aviat, una trajectòria de feina i de 
resistència, de caparrudesa. Sense major mèrit. Sempre 
hem cregut en allò que fèiem i sempre ho hem fet 
perquè volíem, u pen.¡uè en el fons del nuslre l:ervell 
hi teníem -hi tenim- instal-lada alguna neurona que 
ens impulsava -que ens impulsa- a seguir i a seguir. 
Salvar les paraules, segons el demble espriuà del 
concepte. Aquest seria l'origen i el fi d'aquesta em
presa nostra. Avui -Internet rex- som més conscients 
que mai que la informació que "Cap Vermell" pugui 
oferir, cada mes, és molt estantissa. Només un caràcter rilí!l\itií~ 
més o manco reflexiu sobre la realitat que ens envolta podria justi
ficar-ne la pervivència. I, davant tot, salvar les paraules, com deia. 
Salvar les paraules que, a grapades, llançam als fems cada dia, com 
si no fossin nostres, per posar en el seu lloc les que manllevam a 
altres llengües. Salvar les paraules que signifiquen moltes més co
ses que les que diu el diccionari, perquè una llengua no és només 
una suma de mots, sinó I' expressió més genuïna de la manera de se 
d'un poble. Salvar les paraules per respecte als nostres padrins i 
als nostres pares, els quals, amb la llengua, i sense ser-ne 
conscients, ens llegaren una eina imprescindible per a construir el 
teixit social. I salvar les paraules, en definitiva, per dignitat i per 
decència, per autoestima, per no haver-nos d'empegueir de la nostra 
infidelitat. 

No tenc molt clar que "Cap Vermell" pugui durar vint-i-cinc 
anys més. En tot cas, i amb tota probabilitat, qui no els durarà seré 
jo. La nostra publicació es tanca voluntàriament a més de la meitat 
de la població, que no vol saber res del català, però, clar, després de 
vint-i-cinc anys de remar contra corrent, no serà ara que canviem 
de propòsits. Un dels nostres objectius era el d'oferir una eina 
d'integració i d'apropament dels nouvinguts a la nostra realitat 
cultural, i encara ara aquesta és una pruïja que no hem abandonat. 
Però en la mesura que el nostre cercle de lectors es concentra en els 
de sempre, en els convençuts, en aquells que ho tenen tan clar com 
nosaltres, hem de deduir que hem fracassat en aquell objectiu 
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d'arribar a la resta. En ben comptades excepcions aconseguim 
passar el llindar de la casa dels castellanoparlants, 
probablement per culpa nostra, en no haver sabut explicar 
prou bé que el fet de publicar "Cap Vermell" en la nostra 
llengua vol ser una forma d'acollida, una manera d'obrir-nos i 
d'oferir-nos tal com som. Però, ja dic, es veu que no ho hem 
sabut explicar. 

Som una publicació molt minoritària. En el centre de I 'Illa la 
població és culturalment molt més homogènia, amb el català 
com a llengua vehicular gairebé pertot arreu, però a les zones 
turístiques, com bé sabeu, la babelització és el tret dominant. 
Treure una publicació en català, a la costa, és complicat. Només 
la voluntat política de normalitzar l'ús d'aquesta llengua pot 
fer possible que revistes com "Cap Vermell" no desapareguin. 
Sense acusar ningú de res, constat el fet que el Partit Popular, 
com a responsable actual del govern d'aquesta terra, no sembla 
disposat a contribuir significativament a tal normalització. Les 
ajudes a la publicació en català simplement han desaparegut, 
i això ens dibuixa un futur més aviat ombrívol. 

Feim mans i mànigues per sobreviure. Voldríem continuar 
salvant paraules uns quants anys més, no sé si vint-i-cinc, 
però uns quants sí. I també voldríem poder continuar 
reconeixent els mèrits de les persones i entitats que en el poble 
treballen pels demés sense demanar res a canvi, ço és, voldríem 
poder continuar lliurant el "Premi Cap Vermell", perquè encara 

queden un bon grapat de persones que en 
són més que mereixedors. Però això només 
serà possible si el nostre nombre de lectors 
augmenta significativament, o si rebem algu
na ajuda complementària que véngui a suplir 
la que els darrers anys hem deixat de rebre del 
Govern. Allò que és segur és que, tal com 
anam ara, no arribarem a final d'any. 
Els darrers mesos, davant aquest horitzó, ens 
hem plantejat seriosament tancar la paradeta. 
Record ara que, anys enrere -quinze o vint, 
no ho sé cert-, "Cap Vermell" va deixar de 
publicar-se durant una breu temporada. 
Aleshores ens pensàvem que era un adéu 
definitiu, però, no sé per quines cinc-centes, 
vàrem reaparèixer, i fins ara. Però un dia o altre, 

serà vera: desaparèixerem, i no se'n sabrà res més. I molt pocs 
-només la breu i estimadíssima nòmina de lectors que ens 
acompanya-, ens notaran a faltar. El poble tirarà endavant, tal 
qual, i nosaltres ens sorprendrem que, com els qui deixen de 
fumar, aquesta addicció que tenim a "Cap Vermell" es pot su
perar sense que la síndrome d'abstinència ens faci tomar boiets. 
Potser d'aquí a cent anys, qui sap, a les biblioteques del poble, 
a qualque racó empolsegat, s'hi podrà trobar el testimoni 
d'aquests vint-i-cinc anys, les més de 5.000 pàgines que hem 
deixat escrites, per tal que algun estudiós desenfeinat s 'hi 
capbussi. I allà hi trobarà les paraules que un dia nosaltres 
intentàrem salvar i que, en aquest futur previsible, romandran, 
mortes i enterrades, dins capses de cartró. 

PS- Amb nocturnitat i traïdoria, els companys de "Cap 
Vermell" em varen treure els colors, amb motiu de/lliurament 
del nostre premi anual, en aquest cas al grup "Terra Roja", 
quan em donaren una rèplica del premi, amb motiu del 25è 
aniversari de la revista. L 'accept com un reconeixement a 
tots els qui hi hem posat les mans. He dit més amunt que hem 
cregut en allò que fèiem i sempre ho hem fet perquè volíem. 
En el meu cas és així i ningú m'ha d'agrair allò que faig 
perquè vull. Em posa molt nerviós. Aquests reconeixements 
em sonen més aviat a jubilació anticipada. De tota manera, 
moltes gràcies. 
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PINCELLADES DE "LO NOSTRO I LO SEU" 
Al final la cagaran 

El Partit Popular ha estirat massa la corda i està a punt de 
rompre's. Estan jugant amb foc i no només es cremaran ells sinó 
que també rebrem tots els altres. L'exemplar transició espanyola, 
a poc a poc va deixant pas a la trista realitat del que va ser aquell 
vergonyós pacte entre els franquistes més autoritaris i els novells 
polítics que varen haver de tractar amb ells. L'estratègia 
perfectament dissenyada dins les cuines de la "Fundación para 
el Anàlisis y los Estudios Sociales" (FAES), controlada pel que 
va ser president del govern espanyol, José Maria Aznar, de 
reconstrucció de l'Espanya de 1939, convertint-la en un reducte 
de l'extrema dreta d'on surten les polítiques de crispació basades 
en el crit, l'insult, la manifestació i la provocació a les institucions, 
comença a donar els seus resultats Després del fracàs electoral 
del2004, hagueren de canviar els seus plans ja que la solidificació 
del seu programa ultra nacionalista en lo polític, ultralliberal en 
l'econòmic i reaccionari en lo social no es va poder consolidar. 
Per això, estan utilitzant tots els recursos legals i iHegals al seu 
abast per a desestabilitzar el govern mitjançant l'agitació i la 
propaganda. Aznar i els seus sicaris Rajoy, Acebes i Zaplana 
han desencadenat 1' oposició mes barroera, grollera, enganyosa 
i colpista que es recorda en aquesta democràcia de la senyoreta 
pepis que tenim. Les tres institucions en les quals basava el seu 
poder Franco segueixen vigents i vigorosament actives: l'exèrcit, 
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la judicatura i l'església. U amenaça del tinent general José Mena 
Aguado d'aplicar l'article 8 de la Constitució és l'expressió d'una 
intimidació intolerable que ha comptat amb el suport del Partit 
Popular. Desgraciadament, encara veim les casernes plenes de 
nostàlgics d'antics règims, i el PSOE tan tranquil, donant-los 
ales. Siguem clars, un militar ultra hauria de ser a 1' exèrcit el que 
un pederasta a una llar d'infants. Ben lluny. 

Dins la judicatura hem tingut les desgraciades manifestacions 
del president del Tribunal Suprem referents al projecte de 1 'estatut 
de Catalunya i a la proposta que en fa perquè el català sigui un 
requisit i no un mèrit per a exercir la carrera. Aquest senyor con
sidera que parlar català és com ballar sevillanes, ho diu i es queda 
tan tranquil i el PP, que és el seu partit, li riu les gràcies. 

De l'església, què voleu que vos digui que ja no hagi dit? Cada 
dia ens sorprenen amb alguna burrada de les seves. La darrera 
ha sortit d'un full parroquial de l'església valenciana on s'opina 
sobre la violència de gènere, afirmant que la majoria de vegades 
que es produeixen actes de violència contra les dones és perquè 
aquestes provoquen l'home i aquest, què és molt dèbil, perd els 
estreps i aixafa la provocadora. Què vos sembla aquesta? No té 
tara. I si no vos basta això, escoltau la COPE i sabreu fins on 
arriba el seu integrisme, però només una estoneta, que no les 
hem de donar a guanyar ni un cèntim ni fer-los augmentar 
l'audiència. 

Com a res ullat tlt: tut, tl'aquest merder organitzat pel rr i 
parit pel seu oracle, la FAES, cada dia hi ha més gent que comença 
a rebel·lar-se, a contestar i a dir que ja basat de tanta mentida i 
tanta infàmia. Que ja estan farts de tanta ¡Ejjjpania!, de tant polític 
amb gomina, de tant de capellà cara al sol, i de tants de salvapàtries. 
L'articulista del diari Avui, Iu Forn, és un d'aquests a qui em 
referia anteriorment. Aquest senyor, molt irònicament, va dir que 
els militars colpistes eren uns fills de puta. Ja podeu imaginar 
les protestes que hi va haver dins I' estament militar de cap al seu 
ministre Bono, i aquest, lluny de castigar els que s 'havien sentit 
al-ludits per colpistes, va denunciar Iu Forn. Resultat: el jutge va 
donar la raó a Iu i va arxivar el cas. No content amb aquesta 
decisió, el Ministeri de Defensa escriu una carta al jutge dient-li 
que s 'ha equivocat i que el seu veredicte és erroni, una insistència 
que en res ajuda a la serenor democràtica i a la confiança en la 
imparcialitat de la judicatura, cosa que a hores d'ara bona falta li 
fa. Però la rebel·lió més sonada ha estat sens dubte la d'en Pepe 
Rubianes. Sense pels a la llengua els va dir que se ficàssin Ejjpania 
pel cul. Aquesta si que en va aixecar de polseguera. 
Interessadament es van voler confondre les paraules d'en 
Rubianes. Ell, com bé va aclarir en el seu moment, no insultava 
Espanya ni a tants d'espanyols demòcrates com hi ha, ell es 
referia a aquest esguerro caspós i reaccionari que és ¡Ejjpania!, 
que l'únic acte de modernització que ha fet des de la mort del 
dictador ha estat substituir la gallina franquista de la seva bande
ra pel bou d'Osbome. Crec que ja és hora de dir basta a voler 
confondre i jugar a la suplantació d'un concepte -Espanya
decent, respectable i democràticament assumible inclús pels que 
no ens hi identificam , que un dia i un ~ltre dia intenten fer un 
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grapat d'ultrareaccionaris amb deliris patrioters que han quedat 
ancorats en l'època de "los Reyes Católicos". 

Com a darrer acte d'agitació i manipulació interessada del PP, 
tenim la recollida de signatures contra l'estatut català. Acebes 
ens ha dit que ja en tenen vuit-centes mil, que per internet estan 
fent molta de via i que firma molta de gent. El que no ens ha dit és 
que hi ha gent que ha firmat un caramull de vegades amb noms 
diferents i DNI inventats, o que el nom de Zapatero va ser 
introduït per un graciós més de 1.200 vegades, o que inclús hi 
hagut gent que ha firmat amb el nom d'un mort. És a dir, que una 
vegada revisat, això quedarà en no res, una xaranga més dels 
peperos que sembla muntada per Fraga, com quan ho feia per al 
seu caudillo Franco. Aquí a les Illes, la recollida de signatures 
està fracassant. Dels 15.000 militants que bravegen tenir, només 
han firmat poc més de 1.500. I és que ja hi ha hagut veus de 
dirigents que s'han aixecat dient que amb l'estatut no perilla la 
unitat d'Espanya, entre ells Pere Rotger o Cristòfol Soler. Quan 
aquí estam patint un espoli fiscal encara més escandalós que a 
Catalunya, sembla dificil poder convèncer a la ciutadania i a la 
pròpia militància que s'ha de combatre un sistema (finançament i 
augment de competències) que pot ser bo per a les nostres Illles. 

Quins hipòcrites, aquests del PP. Per poder-se posar unes 
quantes medalletes a ells mateixos s'han hagut d'inventar lo de 
les medalles d'or als expresidents, i és clar, també n'han hagut 
de donar una a Francesc Antich. Vull recordar que durant els 
quatre anys del Pacte de Progrés, en què Antich va exercir de 
president, els del PP varen arribar a dir i fer burrades de tot tipus 
per tal de fer la vida impossible al president i a tots els consellers. 
Segons ells, aquells quatre anys foren els més nefastos de la 
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història d'aquestes Illes, a punt del col·lapse econòmic i social. 
Tot anava malament i tot es feia malament. Varen intentar impug
nar i aturar totes les lleis que sortiren del nostre parlament i des 
de Madrid es va fer un boicot sistemàtic a totes les propostes i 
reformes empreses pel govern de progrés. En poques paraules, 
aquells quatre anys varen ser un càstig de Déu, un turment i un 
martiri. Doncs, tan exageradament malament com n' Antich ho va 
fer, van i li donen una medalla per la feina i dedicació al país. Tot 
plegat és molt mal de creure. 

IB3 no va ni amb rodes . El periodista Jordi Bayona ha estat 
investigant els nivells d'audiència i ha fet descobriments 
sorprenents. D'una enquesta feta per la pròpia IB3 va descobrir 
que hi ha una franja horària del matí que te zero persones 
d'audiència, és a dir, que no s'hi connecta ningú. Això és molt 
fort. I que l'única franja que es desferra una mica del zero és la del 
dissabte a l'hora de futbol, i això és així perquè s'aprofiten 1' acte 
de pirateria d'obscurir la senyal de TV3, perquè sinó tothom es 
connectaria a TV3. IB3 es gasta anualment 100 milions d'euros 
(16.700 milions de pessetes) i ja veís per què. És una llàstima que 
s'hagin de tirar els nostres diners d 'aquesta manera pel caprici i 
la caparrudesa d'un partit, el PP, que vol una televisió amorfa i 
despersonalitzada, sense cap tipus de criteri cultural i lingüístic 
propi de la nostra comunitat. Així els va. Només ens cal donar 
coratge als professionals que hi fan feina i dir-los que d'aquí un 
any i poc, quan els progressistes i nacionalistes d'esquerres 
guanyem les eleccions, invertirem aquesta dinàmica i IB3 serà de 
qualitat i de tots. 

Felip Esteva Castro 
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Vaig pujar. 
L'escala de caragol me semblava més fosca que mai. I 

més encaragolada. Duia fixa l'idea d'escorcollar al senyor 
Ignasi per començar 1 'investigació sobre el pare. 

A la clasta el sol hi caia a portadores. L'empedrat bullia. 
A l'ombra espessa del lledoner gegantí ,recerat del sol 

,un pagès subjectava una vaca clapada ,encabrestade, pel 
dogal. Estava inquieta, la vaca, per 1' eixam de mosques 
que se li arrapaven a la pell i per la presencia delbrau llevorer. 
El brau malcarat, que a mi em treia de polleguera. El 
senyor Ignasi el portava amb una llonga forta de canyem, 
fermada a una anella que li traspassava els oronells. 
Tenia males puces la bèstia, però obeïa els estímuls de la 
corda ,encara que a mi me semblava que a cada estirada 
se li regruixava l'instint de venjança. Capbaix, sotmès a 
les ordres de l'amo, semblava inofensiu i lleial, resignat al 
sotmetiment. Però els ulls, aquell esguard amenaçant, 
escolaven estranyes pruïges, instints agressius que li 
covaven per dintre. Remugava sense parar, amb un remuc 

Restaurant 
Porxada de Sa Torre 

Torre de Canyamel S. XIII 

Carretera de Artà a Canyamel, km5 
Tel: 971 841310 

por:Xada@futumet.es 

rítmic i sorollós. Aquella tarda la seva mirada semblava 
que havia de penetrar-te com un instrument tallant. 

Malgrat l'aparença d'animal feixuc i carregós, quan 
albirà la vaca, la cobrí d'un bot àgil i rebent. Seria per 
l'escalfadissa del zel. L'acoblament fou un instant. El 
seu bramul de plaer era com un gemec potent i allergaritzat 
que omplia tota la clasta, s'enfilà per la teulada i rodolàcap 
a la vall. M'enrampava l'espinada i m'embolicava dins 
un filat depaüra aquell bramul. 

El ritual de l'acoblament havia acabat. 
El senyor Ignasi conduïa ·el brau a 1 'estable, per en

cadenar-lo a la menjadora, quan esdevingué la desgràcia, 
sobtadament. 

I de sobte, també, com si tota la càrrega electritzant de 
totes les meves pors esclafis dins la clasta, vaig sentir la 
sacsada d'horror de la tragèdia. 

El brau envestí coratjosament al senyor Ignasi. Res 
pogueren les estirades de corda. A la primera escomesa li 
clavà el banyam al pit. Enforcat el tirà per l'aire. S'enfurí 
amb el senyor Ignasi, el comajà una vegada i una altre, 
com si de prompte li vesses tota la rancúnia acumulada 
poc a poc durant anys. El senyor Ignasi, talment un titella 
que se li han romput els fils, colltort, quedà morl sobre 
l'empedrat, dins un bassiol de sang. F.l par;ès, el senyor 
Martí, va anar a socórrer al senyor Ignasi. El brau·l'envestí, 
el pagès ho donà a les cames i al llindar de la portalada 
1' enforcà. Quedà ferit de mort a la primera. 

La dida sortí al portal i davant l'horror d'aquell moment 
se posà a cridar com una posseïda. 

El brau s'escapolí pel camí de 1 'hort. 
Jo no sé si vaig desmaiar-me. Record que una enrampada 

violenta me convulsionà tot el cos i la gola se me omplí de 
vomitera agre. Commiseració pel senyor Ignasi i rebuig i 
fàstic per la violència del fet i per la sang vessada, sentí. 
Vaig perdre la noció de 1 'hora, se m'esborrà tot i, com un 
paper en blanc ,vaig quedar surant sobre un buit 
d'insospitada fondària. Més tard vaig assabentar-me que 
el brau vagà a 1 'atzar d'una banda a 1' altre de 1 'hort 
trespolajan-ho tot, verdures i llegums, espipellant al seu 
antull. Sense aturall anava i venia, mugint seguit-seguit, 
semblava posseït per una bogeria destructora.Com una mal 
ombra que vagués incontrolada per la vall. 

S'organitzà una colla d'homes per mirar d'aglapir-lo. 
Calcularen les possibilitats de reduir-lo per cansament o 
per engany. Cap de les tretes donà resultats .El bou seguia 
la seva curolla trescadora, endiablat i furiós. Volgueren 
acorralar-lo a un angle de paret, però amb la mateixa agilitat 
en que cobria les vaques, d'un bot saltà la paret 
esvorancant-la. Tot semblava inútil. Els homes perdien la 
paciència assotats pel cansament. Per fi el reduïren a 
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escopetades. En Pau, pobre Pau!, amb un arrevat de 
coratge per l'enderrer de venjar la mort del pare, amb 
un encertat cop d'estilet entre el banyam, el deixà 
sec, mort, sense ni temps pel darrer estirament. 

L'enterraren a su-llanes, vora una noguera d'ampla 
fullam, perquè ningú en volgué d'aquella carn de 
desgràcia. 

Aquella nit a la possessió ningú va cloure son. No 
parava d'arribar gent. Uns a peu altres en carro. El 
redolar de les llantes sobre els sotracs del camí 
ressonaven per tota la vall. Dins la clasta, les 
ferradures de les bèsties li treien espurnes a 1' empedrat. 

La gent venia commocionada. La nova de la 
desgràcia havia pertorbat a tot el terme. Donaven el 
condol a la dida i als parents i feien la vetlla obligada al 
mort. Les dones capolaven parenostres i avemaries. 
El homes a la balconada comentaven la desgràcia i 
discutien del conreu, del preu de la metila que, com 
sempre , era misèrrim. 

Va cridar-me l'atenció la presència d'un home alt 
,d'ossada grossa i ampla pitrera, revengut d'espatl-les 
i potent musculatura. S'abraçà a la dida. 
- Quina desgràcia tan grossa! 
- Desgràcies sobtades d'aquestes les he viscudes 
de prop ,Antònia. 
-Ja tens raó. Tu saps bé lo que és això. 
-I no per accident ni per voluntat divina,sinò .... 
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Colpits pel dolor s'abrasaren altre vegada. Em vengué de 
nou veure plorar aquell homemis. 
-Ai, Colavet, no podré sobreviure d'aquesta. 

Era la segona vegada que sentia aquell nom. «Es home de 
geni fort, en Colevet,i de braó granat» havia dit el senyor Ignasi 
aquell mati. I ara plorava abraçat a la dida. Semblava haver
hi una contradicció en la corpulència d'aquell home i la 
tendresa amb que plorava, aconhortant a la viuda. Vaig 
examinar-lo a prim compte. Tenia els trets durs, en Colavet, 
la boca era un traç enèrgic ,de celles frunzides, front alt i cap 
rapat i els ulls, d'un color indefinit, ara plorosos i plens de 
tendresa, devien tenir, n'estava segur, un esguard desafiant, 
com una fiblada que et travessa i et capgira. 

I sense adonarme'n em vaig sorprendre pensant que 
m'alegraria veure una brega entre el meu pare i ell. Estava 
segur que tota l'insolent arrogància del meu pare es fondria, 
com a bolla de neu, davant l'empenta d'aquells braços granats 
i el desafiament d'aquella mirada, endurida per la fúria d'unes 
raons trepitjades. Però m'entristia pensant que el meu pare 
no era prou home per cloure els punys a la palanca d'una 
brega. Tota la seva homania i la seva raó estava al gallet 
d'una pistola. 

Des d'aquell moment, en Colavet, fou el blanc de les meves 
simpaties. 

Per la vall se sentí la roncadissa d'un motor. El vaig coneixa 
de seguida. Era el «balilla» del meu pare. 

Ca teva ! 

e-mail: canoliver carne@botmail.com 
canal i ver el ie;;tes@botmai l.com 
canoliver- cateva@botmail.com 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes: 

Telèfon i fax 971 565 329 • móbil636 01 0118 

Horari 
de 8,30 a 13,30 i de 17,00 a 20,30 h. 
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r aquesta l'oto 

Un veinat comentava a una reunió en l'Ajuntament, d'això fa temps, que les papereres que 
s'instal ·laven en els plans d'embelliment no eren les més adequades. Entre d'altres coses perquè 
la seva forma afavoria (en dies de vent) que els fems s'escampassin. Evidentment "les autoritats" 
taparen de llàstimes al veïnat, argumentant que els tècnics que les havien triat ho havien fet amb 
criteri. Vist i no vist, quan fa un poc de vent ja veis com queden carrers i places, plenes de brutor, 
mentre les papereres romanen buides. Enhorabona als tècnics i autoritats responsables . 

•• •• ••••••••••••• •••• •• •••••• •• • ••• ••• • •••• • • • •••••••••• • • • ••••• 

~o me poc avenir. He llegit als diaris que el 

Govern del PP de les Illes han decidit "intervenir" i 

controlar les aportacions de l'Estat als ajuntaments de la 

nostra Comunitat Autònoma. Així, com tots coneixem la 

seva proverbial equanimitat a l'hora de repartir els 

recursos, molt dels ajuntmaents convé que es posin a 

tremolar. 

Ja sabem els criteris de repartiment que se gasten 

aquests senyors. 

El que cal, pens jo, és que cada administració assumeixi 

les seves responsabilitats i s 'acabi aquesta deixades sa 

de funcions, que fa que els ajuntament siguin el darrer 

mot del credo, a més d'haver d'assumir fimcions que no 

li pertoquen i que se'n duen bona part del seu pressupost. 

Això no lleva que algú controli la despesa dels 

ajuntaments, dels Consells i del propi Govern. 

Instal/acimiS 

Pep Terrasa 
CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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p s M 
Informa 
En un escrit anterior, ja diguérem 

que us informaríem de la feina feta pel 
PSM a la Sala i, per això, aprofitam 
aquesta vegada per repassar algunes de 
les actuacions que hem duit a terme els 
darrers mesos. 

Hem seguit insistint en la millora de les 
senyalitzacions i del mobiliari urbà arreu del municipi i, en
cara que és una reivindicació constant, sembla que no els 
importa gaire. 

Per una altra banda, com ja haureu llegit altres 
vegades, des de fa temps hem sol·licitat actuacions urgents 
per a l'aparcament de Can Patilla i sembla que, a la fi i 
després de dos anys de demanar-ho!, engegaran les obres. 

Sobre la qüestió de la retirada dels pins caiguts a 
causa del temporal de l'any 2001, hem demanat als del PP 
que acompleixin el que varen prometre. L'excusa de la 
regidora de Medi Ambient és que "no poden entrar a les 
finques perquè són de propietat privada", la qual cosa em 
sembla de pati d'escola. O és que, quan ho prometeren, no 
ho sabien? O és que, si hi ha perill d'incendi, es demana 
permís per fer neta una finca? Per una altra part, el 
raonament "les branques seques són matèria orgànica i 
s 'han de deixar a la muntanya", que va fer aquesta regidora, 
és una afirmació que us deix perquè en tragueu les vostres 
conclusions sobre els qui ens governen. 

Tampoc no ens hem oblidat de la problemàtica dels 
residus i la polèmica taxa que ha implantat UM al Consell 
de Mallorca, amb uns preus abusius que l'única cosa que 
fan és perjudicar els petits empresaris i beneficiar els quatre 
de sempre. Llavors, no és estrany que UM, a través del 
Consell, pugui atorgar subvencions a associacions que no 
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existeixen i fer "regals" a determinades persones i 
institucions. Pel que fa a la taxa, l'Equip de Govern, per 
una banda, es reuneix amb empresaris del municipi per 
fer-los creure que fan tot el possible per minvar els efectes 
de la taxa; però, per una altra banda, no presenten cap 
al· legació a la implantació d'aquesta taxa. En fi, no els fa 
cap vergonya jugar amb els interessos dels petits 
empresaris i presentar-se com els seus principals defensors. 

Una qüestió que semblava que ja estaria resolta, 
com és la requalificació del solar de darrere les Cases dels 
Pescadors, encara segueix enlaire pel poc interès que 
demostren tant Es Grup com el PP en aqueixa qüestió, 
encara que fa dos anys el batle ja va anunciar aquesta 
requalificació. En fi, un projecte més de totes els que estan 
completament aturats per culpa de la paràlisi i la ineptitud 
d'aquest Equip de Govern. 

Com no podia ser d'altra manera, des del PSM 
hem donat especial importància a la preservació del nostre 
patrimoni i hem sol·licitant la revitalització del Castell i la 
protecció d'altres indrets, com ara el talaiot de Son Favar. 
Des del PSM creim que, a més de ser una part de la nostra 
història, Capdepera compta amb molts indrets que podrien 
ser visitats i, al mateix temps, podríem oferir una major 
qualitat turística, ara que se'n parla tant. En canvi, sembla 
que altres creuen més en el tot inclòs com a senyal de 
qualitat turística. 

Aquestes, entre d'altres, són algunes de les 
propostes que realitzat darrerament. Com haureu vist, 
algunes ja fa temps que les feim, però sembla que aquest 
Equip de Govern té altres prioritats, com ara anar a donar 
les bones festes a la gent de Capdepera que es troba a 
l'Hospital de Manacor o fer propaganda d'una xocolatada 
gratuïta. En fi, cadascú ha de fer el seu paper, i els que tenim 
ara han triat el del populisme i de les poques ganes de fer 
feina pel poble 

Mateu Garau Flaquer (tel. 679 85 71 55) 
Regidor del PSM a 1 'Ajuntament de Capdepera 

Ens mudam! 
A partir d'ara ens trobareu al 
carrer can Melis (cantonada 

Méndez Núñez) 

telèfon~. 971.818.945 I 971.819.209 Cala Rajada 
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PLENS D'HISTÒRIES 
Cròniques ordinàries i extraordinàries de dies 5 i 31 de gener i 

3 de febrer de 2005 

Crònica ordinària de dia 5 de gener de 2006. 
Com bé poguérem deduir de les paraules del bat! e, aquest va 
ser un plenari que es va convocar aquest dia i a aquesta hora 
(coincidint amb l'arribada dels Reis) per pebrots. L'oposició 
es va emprenyar moltíssim amb aquesta malifeta de l'equip 
de govern. No volíeu plenari cada mes?, doncs ja el teniu. La 
qüestió va ser que l'oposició present a la sala (els del PSOE 
no hi varen anar i na JoanaAina Flaquer, d'UCAP, tampoc) 
els va regalar una bossa de carbó a cada un dels regidors de 
l'equip de govern, demostrant d'aquesta manera la seva 
disconformitat i disgust per tal acció. Però els que comanden 
tenen la pell gruixada i això del carbó fins i tot els va fer 
gràcia. L'ordre del dia no tenia cap punt extra i varen passar 
immediatament als precs i preguntes. Com a curiositat vull 
destacar el regal que en Pep Serra va fer al bat! e: un disc amb 
nadales en català com a protesta a les que l'Ajuntament 
posava per megafonia únicament i exclusivament en castellà. 
Molt bé Pep, com més siguem en la lluita per a la plena 
normalització, més difícil ho tindran amb la seva "croada" 
d'anihilació de la nostra cultura. Per altra banda, no podem 
destacar res dels precs i preguntes ja que gairebé totes eren 
repetides d'altres plenaris. Podem dir que els tres grups 
representats (UCAP, PSM i Eu V) feren un bon seguiment al 
dia a dia municipal, seguiment que, per altra banda, no fa 
activar la feineria dels regidors que gestionen (?) el nostre 
Ajunlamenl. 

Al final del plenari, na Maria Orts i en Toni Muntaner 
tengueren una altra de les seves habituals trifulgues. Na 
Maria va recriminar a en Toni que des del seu càrrec de regi
dor d'urbanisme beneficia algunes persones del seu entorn 
i en persegueix d'altres que no són del seu gust, en clara 
referència a una obra on Faxdepera ha d'ubicar la redacció. 
Això, Maria, no només ho fa en Toni, ho fan tots els regidors 
amb més o menys barra. Per tant, estic molt d'acord que ho 
denunciïs, però ho has de fer amb tots igual, no només amb 
el que et cau més malament o amb el que controla mes 
estrictament al teu protector. Així no val. Molt desafortunat 
va estar el bat! e quan li va contestar dient-li que només deia 
bajanades. Així tampoc val. Per cert, quan va acabar el plenari, 
els Reis ja eren a Capdepera. 

Crònica extraordinària de dia 31 de gener de 2006 
Plenari de tràmit que només va durar vint minutets. Tot 

va ser tranquil i sense estridències. Només cal ressenyar la 
nominació dels tres representants al consell d'administració 
de l'empresa pública "Capdepera segle XXI". En Muntaner 
va ser 1 'elegit per part de I' equip de govern. Per tant hi havia 
dues propostes: en Joan Ferrer, a qui li correspon d'estar-hi 
per ser el batle; en Toni Muntaner, que havia estat elegit 
abans; i en Pep Serra, d'Ucap, per una banda, o na Maria 
Pilar Muñoz del PSOE per l'altra, ambdós representants de 
l'oposició (en Mateu Garau havia renunciat i na Maria Orts 
no hi era). La votació de la primera tema només va tenir els 
tres vots a favor dels regidors d'UCAP-UM. La segona ter
na en va tenir vuit i per tant na Maria Pilar va ser la guanyadora 
i representarà I' Ajuntament, amb el bat! e i en Toni Muntaner. 

No cal destacar res més d'aquest plenari on els regidors els guanyaren 
ben dolços. 

Crònica ordinària de dia 3 de febrer de 2006 
D'aquest plenari ordinari només cal destacar les mocions que es 

varen aprovar, ja que els precs i preguntes tampoc donaren massa de 
si. Tres varen ser les mocions que el batle va decidir dur a plenari 
(dues de EuV i una del PSM-EuV) després de la insistència de na 
Maria, en els darrers plenaris, i que curiosament no hi era. La primera 
feia referència a la confecció i aprovació d'un reglament per evitar la 
contaminació lumínica i millorar l'eficiència energètica dels nostres 
carrers. Va ser aprovada per unanimitat. La segona feia referència a 
la realització d'actes commemoratius del 75è. aniversari de la U Repú
blica. Com era de suposar, aquesta només s'aprovà amb els vots de 
l'oposició (UCAP-UM i PSM) i d'Es Grup. El PP si va abstendre. Dos 
apunts sobre alguns comentaris d'en Pep Serra i en Toni Muntaner, 
que aquest dia feia de batle. En Pep, en un moment de la seva 
intervenció, va dir que no s'havien d'obrir ferides. I jo li voldria 
demanar a en Pep si ell pensa sincerament que hi ha alguna ferida 
tancada de les que es varen obrir al36. Jo pens que no, que només es 
volen deixar gangrenar fins a la seva total desaparició. Quan ja 
començam a enterrar (per raons biològiques) els fills dels afusellats 
pel franquisme, encara no han estat anul·lats els judicis contra els 
seus pares, i això en el cas dels que tingueren judici, que no varen ser 
tots ni prop fer-s'hi. Per tant les ferides restaran obertes mentre no 
rescatem la memòna h1stònca, es faci justícia i es restableixi 
l'honorabilitat de tantes i tantes persones i famílies que encara avui 
estan cercant els seus morts. Els responsables de sembrar Mallorca 
de terror han de ser jutjats i condemnats. Aquells assassinats mai 
han prescrit. Resta molta justícia per tancar ferides. 

En Toni Muntaner sí que la va dir grossa. En un moment de la 
seva intervenció va apuntar que s'havia d'anar alerta amb aquesta 
qüestió, ja que per la mateixa regla de tres algú podria demanar per 
celebrar ell8 de juliol. Molt bé Toni, et vares lluir; comparar I 'aniversari 
de la República amb I' aniversari de I' Alçament Nacional és d'idiotes. 
I et diré per què. La II República fou el primer règim democràtic dins 
la historia d'Espanya amb un govern legalment constituït SOitit de 
les urnes i el 18 de juliol fou un sublevació feixista i violenta contra la 
legalitat establerta i per tant il·legal. Però, a més a més, els sublevats, 
juntament amb el seu cap, Franco, varen honrar durant 40 anys els 
seus morts, "caidos por Dios i por Espanya", amb dies festius, carrers, 
places, monuments i mentides, moltes mentides. Per això, Toni, si ve 
algú a demanar-te per celebrar ell8 de juliol envia'! a porgar fum, que 
ja han tingut molts d'anys per celebrar aquesta gran vergonya que 
fou el "alzamiento nacional". 

La tercera moció, que també s'aprovà per unanimitat, feia 
referència a la posada en marxa d'un pla d'accessibilitat i supressió 
de barreres arquitectòniques. Aquest pla no només es referia als 
edificis públics sinó també a les platges. Si s'aconsegueix posar 
aquest pla en marxa i J·er-lo efectiu, haurem donat una passa de gegant 
en la sana pretensió de posar els nostres espais a I 'abast de tothom. 
Hi haurem d'estar al damunt. 

Com he dit al principi, els precs i preguntes varen ser fets amb 
molt poques ganes i, per tant, molt avorrits. No paga ni parlar-ne. 

C.B.F. 
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FLORA NOSTRA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

_ __ per Felip Esteva Castro 

TÀXON: PAEONIA CAMBESSEDESII FAMÍLIA: PEONIÀCIES 
NOM COMÚ: PALÒNIA, PAMPALÒNIA, PEÒNIA 
COMUNITAT: CL. ONONIDO-ROSMARINETEA.ASS.PASTINACETUM LUCIDAE 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA: Planta perenne. Fulles 
coriàcies de color verd fosc per davant i purpúries per darrere. 
Flors grans de color rosat 

FLORACIÓ: Entre març i abril 

HABITAT: Normalment es fa a l'ombra de les penyes que 
miren cap al nord, o sigui, a llocs ombrívols i arrecerats als 
talussos, torrents, barrancs i al peu dels cingles, des de prop de 
la mar fins als cims més alts. 

DISTRIBUCIÓ: Gimnèsies (Mallorca, Menorca i Cabrera) 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: L'he vista a un redol 
de més de 75 exemplars, al coster que hi ha entre sa Mesquida i 
càla Torta, a uns 50 metres d'altura. Alguns peus al puig de ses 
Buines (2) i un sol peu a baix del Telégrafo. 

OBSERVACIONS: Per tractar-se d'una planta molt bella ha 
fet que estigui amenaçada per la recol-lecció. Com es pot veure 
a la fotografia, fa unes bajoques que són tan belles o més que 
les flors . 


